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زنگ خطر ریزگرد های گوگردی و فرونشست سطح تالاب 
بین المللی پریشــان به صدا در آمد.محمد جواد سیاح پور 
دبیر انجمن میراث پریشان و مدیر پایگاه پژوهش و اطلاع 
رسانی تالاب بین المللی پریشان گفت: بر اساس مطالعات 
دانشگاه تهران، نیاز آبی تالاب پریشان برای احیای آن حدود 
۲۰۰ میلیون متر مکعب است که بدون شک تنها راه برون 
رفــت از وضعیت فعلی، مدیریت آب در بخش کشــاورزی 
است.او گفت: در این منطقه سالانه ۴۰ میلیون متر مکعب 
آب در بخش کشــاورزی مصرف می شــود که برای احیای 
تــالاب این میزان باید ۵۰ درصــد کاهش یابد.مدیر پایگاه 
پژوهش و اطلاع رســانی تالاب بین المللی پریشان با بیان 
اینکه بر اســاس بررسی صورت گرفته، بستر خشک تالاب 
حاوی مقادیر زیادی گوگرد اســت، گفت: خشکی تالاب و 
وجود گوگرد در بستر تالاب و از بین رفتن پوشش گیاهی 
آن به دلیل چرای بیش از حد و غیرمجاز دام ها، باعث شده 
که با وزش کمترین میزان باد، جابجایی ریزگرد های حاوی 
گوگرد اتفاق افتاده و زنگ خطر شیوع بیماری های تنفسی 

ساکنان محلی و مردم شهر کازرون به صدا در آمده است.

دبیر انجمن میراث پریشــان با اشاره به ایجاد فروچاله ها و 
فرونشست در سطح بســتر و اطراف تالاب پریشان گفت: 
مشاهده فرو چاله ها در بستر تالاب پریشان، زنگ هشداری 
دیگر برای همگان اســت که بســتر اسفنجی کف پریشان 
خالی از آب شــده و این منطقه هر لحظه آماده فرو رفتن 
اســت و این فرورفتگی می تواند در میان منزل مسکونی و 
دامداری ها باشد و این فرورفتگی در هرجایی از منطقه باشد 
قابل جبران نخواهد بود.او گفت: مســئولان مرتبط به جای 
ایجاد اشتغال برای ســاکنان یا تبلیغ کشت جایگزین کم 
آب بر و جلوگیری از کشت محصولاتی همچون ذرت و پر 
کردن چاه های غیرمجاز اطراف دریاچه و برخورد با متخلفان 
انتقال آب خارج از کروکی، انتقال آب از ســد نرگســی به 
تالاب پریشان را فرشته نجات می دانند.سیاح پور با بیان این 
که بر اســاس مطالعات انجام شده طرح انتقال آب، فرشته 
نجات تالاب پریشان نیست، گفت: تا زمانی که کشاورزان به 
کشاورزی خود به همان رویه قبلی ادامه دهند و به امید پر 
شدن دریاچه با آب سد نرگسی، به دنبال توسعه کشاورزی 
خود هستند، با کمبود آب برای احیا تالاب مواجه هستیم.

ضریب نفوذ گاز طبیعی در جمعیت روستایی بانهبه صدا در آمدن زنگ خطر ریزگرد ها در تالاب پریشان
 به ۹۹ درصد می رسد

گروه شهرستانها -  سهیلا مرادی:  مدیرعامل شرکت گاز کردستان با اشاره 
به عملیات گازرسانی به 19 روستای سطح شهرستان بانه، گفت: با آغاز عملیات 
گازرســانی به 17 روستای دیگر، ضریب نفوذ گاز طبیعی در جمعیت روستایی 
بانه به 99 درصد می رســد. احمد فعله گری در دیدار با فرماندار شهرستان بانه 
گفت: در حال حاضر ۴ شــهر و 1۵6 روستای این شهرستان به شبکه سراسری 
گاز طبیعی متصل هســتند که موجب شده ضریب نفوذ در جمعیت شهری به 
1۰۰ درصد و در جمعیت روستایی به 96 درصد برسد.وی افزود: تعداد روستاهای 
قابلیت گازرسانی در شهرستان بانه 16۵ مورد بوده که با توجه به افزایش ضریب 
نفوذ گازطبیعی در مناطق مرزی و ارتقای شاخص های رفاهی به تعداد ساکنان 
روستای هر روز افزوده می شود و میزان مهاجرت معکوس با روند صعودی رو به 
افزایش است و اکنون 19۰ روستا در این شهرستان برای گازرسانی برنامه ریزی 
صورت گرفته اســت.مدیرعامل شرکت گاز کردســتان به تعداد پروژه های فعال 
شهرستان بانه اشاره کرد و اظهار کرد: عملیات گازرسانی در 19 روستا و ۴۰ کوخ 
و 1۲ واحد صنعتی در حال حاضر فعال بوده و برای 17 روســتای باقیمانده به 
عدد 19۰ روستای گازدار، پکیج و اسناد مناقصه برای انتخاب پیمانکار در دست 
اقدام است. فعله گری مجموع اعتبارات در نظر گرفته شده برای سال جاری در 
شهرستان مرزی بانه را 6۵ میلیارد تومان عنوان کرد و ادامه داد: با گازدار شدن 
روستاهای در دست اقدام ضریب نفوذ گاز طبیعی تا پایان سال جاری به بیش از 
99 درصد در جمعیت روستایی می رسد.وی تعداد مشترکین شهرستان بانه را 
۵۵ هزار مورد عنوان کرد و یادآور شد: تعداد ۴3 هزار و ۵۰۰ مشترک در شهرها 

و تعداد 11 هزار و ۵۰۰ مشترک در روستاها ساکن هستند.

مدارس کانکسی از خراسان شمالی برچیده می شوند
مدیر کل آموزش و پرورش خراسان شمالی از برچیده شده مدارس کانکسی در 
این استان خبر داد.ابوالقاسم اکبری در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: در راستای 
حرکت رو به جلوی آموزش و پرورش بر اساس سند تحول بنیادین و سند توسعه 
عدالت تربیتی موضوع حذف مدارس کانکسی در دستور کار قرار گرفته است.وی 
گفت: طی ســفر رئیس جمهور به خراسان شمالی و با پیگیری های انجام شده، 
حذف مدارس کانکســی نیز در دســتور کار قرار گرفته که طی سه سال باید با 
همکاری ستاد فرامین اجرایی امام و سازمان نوسازی کشور اجرایی شود.اکبری 
با اشاره به اینکه دو نوع مدرسه کانکسی در استان وجود دارد، افزود: تعدادی از 
مدارس به صورت ثابت هستند که دارای فونداسیون است و یک تعداد نیز سیار 
هستند.وی ادامه داد: 16۸ مدرسه سیار با ۴1۰ کلاس درس در این استان وجود 
دارد که دانش آموزان در آن تحصیل می کنند.این مقام مسئول تصریح کرد: در 
وهله نخست حذف مدارس کانکسی سیار در دستور کار قرار دارد که تعداد آن ها 
۵6 مدرسه است.وی بیان کرد: بعد از حذف مدارس کانکسی سیار، حذف مدارس 

کانکسی ثابت در استان انجام خواهد شد.

تخریب ۲۵ رشته قنات در سیل اخیر اردستان
سرپرست جهاد کشاورزی شهرستان اردستان از تخریب ۲۵ رشته قنات در سیل 
مردادماهِ شهرستان اردستان خبر داد.اسحاق شفیعی در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: بارش های شدید و وقوع سیل که اوایل مرداد در شهرستان اردستان رخ داد 
باعث وارد شــدن آسیب جدی به بیش از ۲۵ رشته قنات و تخریب این قنات ها 
شــد.وی با بیان اینکه میزان خســارت ابتدایی که کارشناسان جهاد کشاورزی 
در بخــش قنوات اعلام کردند حدود ۲.۵ میلیارد تومان برآورد می شــود، افزود: 
همچنین خســارت های سیل در بخش کشاورزی، گلخانه ای و دامپروری حدود 
1.۵میلیارد تومان است.سرپرست جهاد کشاورزی شهرستان اردستان با اشاره به 
اینکه بیشترین خسارت ناشی از سیل در روستاهای دهستان برزاوند و مخصوصاً 
روســتای نهوج اتفاق افتاده است، تصریح کرد: با توجه به اینکه آبدهی بسیاری 
از قنات های ســیل زده متوقف شده است، با پیگیری های نماینده مردم اردستان 
در مجلس و بازدید رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان از محل های آسیب 
دیده اقدامات مرمت و لایروبی قنات های آســیب دیده از روز شنبه هفته جاری 
آغاز شده است.شــفیعی در خصوص توزیع اقلام کالاهای اساسی در شهرستان 
اردستان، گفت: با پیش بینی های انجام شده هیچ گونه کمبودی در توزیع کالاهای 
اساسی وجود ندارد و به صورت هفتگی و ماهانه توزیع اقلام صورت می گیرد.وی 
خاطرنشــان کرد: با همکاری سازمان تبلیغات اسلامی و جهاد کشاورزی قبل از 
شروع ماه محرم بیش از ۲ تن قند، 6 تن شکر، 1۴ تن برنج خارجی، 3 تن نبات 

و.... بین هیئت های مذهبی شهرستان توزیع شد.

فارس دومین استان تامین کننده خون است
مدیرکل پایگاه انتقال خون اســتان فارس با اشاره به اینکه فارس ۸.3 درصد از 
کل خون کشور را تامین می کند، خاطرنشان کرد که فارس دومین استان تولید 
کننده خون در کشور اســت.دکتر مجید اکبرزاده گفت: طبق آخرین آمار فقط 
۵.3 دهم درصد اهداءکنندگان خون در فارس زنان هستند و طبق برنامه ریزی ها 
قرار است این میزان امســال به 1۰.3 درصد برسد.او عنوان کرد: برخلاف تصور 
عموم، هیچ منع پزشــکی برای اهدای خون توسط بانوان وجود ندارد و فقط 1۰ 
درصد زنان دچار فقر آهن هســتند و در عین حــال به محض پذیرش مراجعه 
کننده بررســی پزشکی، معاینات و آزمایشــات لازم انجام می شود و در صورت 
وجود هر مشــکلی از جمله کم خونی، خونگیری انجام نمی شود.مدیرکل انتقال 
خون فارس گفت: انتقال خون خدمتی که ضامن ادامه حیات بسیاری از بیماران 
اســت را انجام می دهد و هدف ما نیز رفع مشکلات بیماران در این زمینه است.

اکبرزاده با بیان تاریخچه ای از انتقال خون کشور افزود: فارس در حال حاضر 1۵ 
پایگاه خون گیری فعال دارد و سیاست این نیست که هر شهرستان یک  پایگاه 
داشــته باشــد، تا نظارت و دقت بر کیفیت خون نیز بیشتر باشد و در عین حال 
پایگاهها در شهرستانهایی که بیماران تالاسمی و یا جراحی های بیشتری دارند، 
فعال می شود.او خاطرنشان کرد: تیم های سیار برای خونگیری به روستاها و دیگر 
مناطق استان می روند. اما در حال حاضر تنها یک اتوبوس سیار داریم و از خیرین 
می خواهیــم به منظور افزایش این اتوبوس ها ما را حمایت کنند.مدیرکل انتقال 
خون فارس گفت: با توجه به اینکه حداقل از 6 اســتان برای درمان های مختلف 
بــه فارس مراجعه می کننــد و این میزان خون مورد نیاز را بالا برده خواســتار 
افزایش مراجعات و حمایت ها هســتیم.اکبرزاده اضافه کرد: با توجه به سیاست 
افزایش تخت های بیمارستانی و جراحی های پیوند و قلب باز در شیراز، اگر نتوانیم 
خدمات انتقال خون استان را متناسب با تخت ها افزایش و توسعه دهیم در آینده 
با مشکل تامین خون مواجه می شویم. او گفت: فارس با تولید ۸.3 درصد از خون 
کشور دومین استان تولید کننده خون در کشور است.اکبرزاده همچنین با اشاره 
به طراحی شبکه ملی خونرسانی، تامین خون برای برخی استانها در موارد دجار 
کمبود را مطلوب دانســت و افزود: در قالب این شــبکه خون از سایر استانها در 
صورت لزوم به فارس هم ارائه می شــود.او گفت: در همین راســتا قرار است ۲3 
درصد میزان خون گیری را امسال افزایش دهیم و البته در وهله اول تامین خون 
برای استان مد نظر است. مدیرکل انتقال خون فارس خواستار افزایش بودجه  و 
حمایت های بیشتر از انتقال خون به عنوان یک ارگان حیاتی در پدافند غیر عامل 
شد.اکبرزاده با بیان اینکه بودجه های دولتی پاسخگوی نیازهای ما بخصوص در 
زمینه تجهیزات تخصصی نیســت و بی توجهی به انتقال خون زنگ خطر جدی 
در این حوزه محســوب می شود، از خیرین خواست به خصوص در زمینه تامین 

تجهیزات تخصصی ما را حمایت کنند.

پیش بینی افزایش ۱۰ درصدی برداشت برنج در آستارا
فرماندار آستارا گفت: پیش بینی شده از 3۲۰۰ هکتار سطح زیر کشت برنج در 
آستارا امسال 16 هزار و 7۰۰ تن شلتوک به ارزش ۸۵3 میلیارد تومان برداشت 
شــود.به گزارش ایلنا از آستارا، عنایت رضایی پور در حاشیه برداشت محصول از 
شالیزارهای آستارا اظهار کرد: با وجود مشکل کمبود آب نظر برخی کشاورزان به 
کاشت نکردن برنج و پرداخت خسارت توسط بیمه به ازای آن بود که با تشکیل 
قرارگاه جهادی مدیریت آب کشاورزی و با تلاش مسئولان و همراهی و همدلی 

مردم، شاهد برداشت پر بار محصول برنج هستیم.
رضایی پور با اشــاره به اینکه امســال تولید برنج در شهرستان افزایش داشته و 
برنج مرغوب و با کیفیتی برداشــت شده است، افزود: پیش بینی شده از 3۲۰۰ 
هکتار سطح زیر کشــت برنج در شهرستان امسال 16 هزار و 7۰۰ تن شلتوک 
توسط 3 هزار شالیکار به ارزش ۸۵3 میلیارد تومان برداشت شود.فرماندار آستارا 
ادامه داد: این میزان در مقایسه با مدت زمان مشابه سال گذشته شاهد افزایش 
1۰ درصدی در حوزه برداشــت برنج در آســتارا هستیم.وی به حمایت دولت از 
کشاورزان اشــاره کرد و گفت: همچنان پشتیبان همه کشاورزان شهرستان در 
زمینه تولید محصولات مختلف همچون برنج هستیم و همه تلاشگران این حوزه، 

مورد حمایت دولت هستند.

اخبار کوتاه

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای البرز با بیان اینکه بهره وری 
در مصرف آب باید به یک مطالبه عمومی تبدیل شود، گفت: 
چرا باید سفره های زیرزمینی برای کاشت محصولات آب بر 
و غیراســتراتژیکی چون کاهو تخلیه شود؟ آیا ما تعهدی به 
نسل های آینده نداریم؟ داوود نجفیان  گفت: آب یک موضوع 
فراسازمانی است و اگرچه شرکت آب منطقه ای سیاست های 
وزارت نیرو را در اســتان ها ترســیم و پیاده می کند اما این 
مهم بدون همراهی و کمک رسانه ها ممکن نیست.نجفیان 
ادامه داد: مصرف ظرفیت های آبی کشور در سال های گذشته 
امروز موضوع آب را به یک چالش تبدیل کرده که مساله آن 
فراتر از مرزها رفته و سیاست های کشورهای همسایه هم ما 
را در این بخش تحت تأثیر قرار داده است به همین دلیل در 
ترکیب جدید وزارت نیرو انسجام خوبی در بحث دیپلماسی 
آب در رابطه با کشورهای افغانســتان، ترکیه، آذربایجان و 

ارمنستان در دستور کار قرار گرفته است.
وی در ادامه با اشــاره به تغییر اقلیم در کنار بارگذاری های 
غیراصولی بر روی مراتع کشور، گفت: در این شرایط شاهد 
بارش های رگباری هســتیم که بر خلاف سال های گذشته 
با حداقل بارش منجر به ســیلاب می شود و خسارت ایجاد 
می کند.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای البرز با اعلام اینکه 
البرز در سال زراعی جاری با ۲1 درصد کاهش بارش نسبت 
به ســال قبل مواجه بوده اســت، گفت: این باعث شده در 
ســد کرج ۲3 درصد و در ســد طالقان شش درصد نسبت 
به سال گذشته ذخیره کمتری داشته باشیم. به این ترتیب 
در حال حاضر ذخیره ســد کــرج 1۰9 میلیون مترمکعب 
و ذخیره ســد طالقان هم ۲39 میلیون مترمکعب اســت.

نجفیــان با بیان اینکه به دلیل برداشــت بیش از حد آب از 
سفره های زیرزمینی شاهد افت زیاد سطح آبخوان ها هستیم، 

خاطرنشان کرد: براساس اســتانداردهای جهانی هر کشور 
نهایتاً می تواند تا ۴۰ درصــد از ظرفیت آب های زیرزمینی 
استفاده کند ولی ما بین ۸۰ تا 9۰ درصد از ظرفیت آب های 
زیرزمینی را استفاده کرده ایم. این آب امانت نسل های آینده 

است و نباید به این شکل مصرف شود.
وی با اشــاره به اینکه وزارت نیــرو به تنهایی نمی تواند این 
چالش ها را پوشش دهد و بقیه هم باید موضوع آب را جدی 
بگیرند، گفت: با این قیمتی که آب دارد مســلماً شاهد هدر 
رفتن آن هستیم. تا زمانی که قیمت گذاری آب واقعی نشود 
ارزش آن هم به درستی تشخیص داده نخواهد شد.نجفیان 
افزود: ما در حالی که یک سوم متوسط دنیا منابع آب داریم 
و بارش ها نیز پراکنده و کمتر از متوســط جهانی است اما 
ســرانه مصرف آب در کشــور ما ۲۵۰ لیتر برای هر نفر در 
روز و در دنیا 1۴ لیتر اســت. این نحوه مصرف آب شرعی و 
منطقی نیست.وی خاطرنشان کرد: آب در سبد هزینه های 
خانوار ارزش چندانی ندارد و هزینه آن از هزینه اینترنت هم 
کمتر اســت و هر زمان که دولت اراده ای برای واقعی کردن 
ارزش آب کند تبعات زیادی ایجاد می شــود تا جلو این کار 

گرفته شود.
این مسئول افزود: قیمت مصرف آب در برخی مناطق کشور 
یک پنجم در برخی مناطق یک دهم و در برخی نقاط حتی 
تا یک پنجاهم قیمت تمام شده است. کشورهایی که نگران 
آینده هســتند با سرمایه ها و منابع آب خود اینطور برخورد 
نمی کننــد. وزارت نیرو به تنهایی قادر به بهبود وضعیت در 
این بخش نیست مگر اینکه کل مردم به این موضوع حساس 
شوند.وی به مساله فرونشست هم اشاره و خاطرنشان کرد: 
در برخی کشورهای دنیا فرونشست چند میلیمتری هم یک 
بحران تلقی می شــود ولی در کشــور ما و در همین استان 

البرز ما با فرونشســت چند سانتیمتری مواجه هستیم ولی 
دیده نمی شود. باید بدون تعارف گفت که ما در بخش آب به 
یــک جراحی نیاز داریم و اگر بخواهیم صرفاً به خاطر حفظ 
معیشت به این نوع مصرف به خصوص در بخش کشاورزی 
ادامه دهیم در آینده با مشــکل مواجه خواهیم شــد. آیا ما 

تعهدی به نسل های آینده نداریم؟
وی خاطرنشــان کرد: باید با کم آبی سازگاری پیدا کنیم و 
مصرف خود را به نصف مصرف فعلی برســانیم تا در ســال 
1۴۰۵ نزدیک به 13۵ میلیون مترمکعب برداشت از منابع 
آب زیرزمینــی را کاهش دهیم. این کار با نصب کنتورهای 
هوشــمند، انســداد چاه های غیرمجاز، بازچرخانی آب و ... 
امکان پذیر اســت.نجفیان تصریح کرد: در شهرک صنعتی 
اشتهارد روزانه ۴۰۰۰ مترمکعب آب بدون اینکه تصفیه شود 
از شهرک خارج می شود.وی ادامه داد: جهاد کشاورزی حق 
ندارد 9۰ درصد آب کشور را بدون افزایش بهره وری  مصرف 
کند. چرا باید آبخوان استان برای تولید کاهو خالی شود که 

محصول استراتژیک هم نیست.
 انتظار ما از رسانه این است که مطالبه گری و حساسیت بر 
روی سرمایه کشور را ایجاد کند. ما برای پر کردن یک چاه 
غیرمجاز هم با موانع زیادی مواجه هستیم.نجفیان به سیل 
اخیر طالقان هم اشاره کرد و گفت: بخش زیادی از این سیل 
به صــورت گل و لای بود چون بیش از ســه برابر ظرفیت 
مراتع دام وارد شهرســتان طالقان می شود و چرای بیش از 
حد در این منطقه وجود دارد. اگر آبخیزداری در این مناطق 
صورت نگرفته بود حجم زیادی از این رسوبات به پایین دست 

سرازیر می شد.
وی به آزادســازی حاشــیه رودخانه کرج هم اشاره و اعلام 
کرد: در این خصوص خرده های زیادی به ما گرفته شــد اما 

سیل اخیر نشــان داد که این کار به درستی صورت گرفته 
است. مثلا دو رستورانی که باید تخریب می شد توسط سیل 
تخریب شــد.نجفیان در مورد طرح های تغذیه مصنوعی در 
اســتان هم گفت: طرح تغذیه مصنوعــی فردیس حدود 9 
میلیون مترمکعب آب به سفره های زیرزمینی تزریق کرد. در 
کردان هم نزدیک به نیم میلیون مترمکعب وارد ســازه های 
تغذیه مصنوعی شــد. این دو طرح نقش اساسی در تعادل 
آبخوان هــا دارد. طرح تغذیــه مصنوعی کرج هم در صورت 
تأمین منابع مالی امســال اجرایی می شــود.وی در ادامه به 
مشکلات استان در بخش آب شرب هم اشاره و با بیان اینکه 
تخصیص آب از دو ســد کرج و طالقان طی سال های اخیر 
دو برابر شــده است، گفت: در بخش رینگ سراسری امسال 
با حدود ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار دو پروژه را شروع کردیم 
تا آبرسانی به نظرآباد و اشتهارد تکمیل شود.با این پروژه ها 
چیزی حدود ۲۵ میلیون مترمکعب زیرســاخت برای غرب 
استان فراهم می شود و تا 1۴3۰ می تواند جوابگوی نیاز این 

بخش استان باشد.
وی افزود: در کنار این امســال خط انتقــال آب از کرج به 
تصفیه خانه شــماره دو هم تصویب شــده است.مدیرعامل 
شــرکت آب منطقه ای البرز افــزود: همچنین برای جبران 
عقب ماندگی چند دهه گذشته به ظرف اعتباری نیاز داریم 
چون شــرکت آب منطقه ای البرز بعد از استقلال از تهران 
هیچ ردیف اعتباری نداشت و خوشبختانه در سال جاری با 
ســفر رئیس جمهور علاوه بر ۲۰۰ میلیارد تومانی که برای 
ضلع غربی تخیص یافت هفت هزار میلیارد تومان هم برای 
تمامی خطوط به عنوان ردیف اعتباری و چشم انداز آینده در 
نظر گرفته شد که اگر نهایی شود نقطه عطفی خواهد بود و 

تا سال 1۴3۰ باعث تکمیل زیرساخت ها خواهد بود.

افتتاح طرح جامع پایانه مرزی رازی در خوی 
به عنوان یکی از پایانه های مرزی زمینی مهم 
کشــور و یکی از دروازه های اصلی ورود ایران 
به اروپا ماه هاست در پیچ و خم وعده ها معطل 
مانده است.به گزارش مهر، مرز رازی، یکی از 
مرزهای سه گانه کشورمان با ترکیه است که 
در شهرستان خوی واقع شده و نزدیک ترین 
مرز به شــهر وان به عنوان یکی از شــهرهای 
مهم شرق ترکیه است.شهرستان خوی نزدیک 
ترین مســیر ریلی و زمینی به کشور ترکیه و 
قاره اروپا اســت و این نزدیکــی و امن بودن 
مسیر چشم گردشگران داخلی و خارجی برای 
حضــور در خوی و تردد از مرز »رازی - کاپی 
کوی« به همراه دارد. در حال حاضر مرز رازی 
و جاده استراتژیکی خوی - قطور همان احیای 
جاده ابریشم اســت که نگاه های گردشگران، 
تجار و بازرگانان داخلی و خارجی را به سوی 
خــود جلب کــرده اســت.مرز رازی به علت 
نزدیک ترین مــرز زمینی به اروپا و امن بودن 
مسیر آن موجب شده است هر ساله مسافرین 
بیشــتری مــرز رازی را برای تــردد انتخاب 
کنند، مرز رازی در اردیبهشــت ماه سال 9۰ 
با حضور وزرای خارجه دو کشور ایران و ترکیه 
رسمی شد و یکی از مرزهای استراتژیک کشور 
است که منتهی به مرز ریلی و زمینی است و 
با ۲۴ ساعته شدن تردد از این مرز چند برابر 
می شــود.طرح جامع ســاماندهی پایانه رازی 
خــوی از جمله طرح های زیر بنایی و ملی در 
توسعه پایانه های مرزی کشور با هدف توسعه 
ترانزیت و صادرات کالا و تردد مســافر است 
که مطابق با آخرین استانداردهای جهانی در 
1۲ هکتــار زمین و 9 هزار مترمربع زیربنا در 
مرز ایران و ترکیه در مراحل پایانی ساخت و 
تجهیز قرار دارد.ساختمان جدید این پایانه در 
سه طبقه شــامل طبقه اول مخصوص ورود و 
خروج مسافران، طبقه دوم مخصوص ترانزیت 
و طبقه سوم قســمت اداری در حال احداث 
اســت.اما این پروژه از دو سال پیش همانند 
بســیاری از پروژه های دیگر آذربایجان غربی 
بارها بــا وعده افتتــاح و ناکامی روبه رو بوده 

است و از زمســتان 1399 تا بهار 1۴۰۰ و از 
زمستان 1۴۰۰ تا بهار 1۴۰1 افتتاح این پروژه 
همچنان به زمان دیگری موکول می شــود.بر 
اســاس آخرین وعده مسئولان قرار است این 
طرح تا دو ماه آینده تکمیل شــده و به بهره 
برداری برســد باید منتظر ماند و دید این بار 
وعده مسئولان به ثمر می رسد یا مردم خوی 
و استان همچنان چشم انتظار تعلل در افتتاح 

این طرح مهم اقتصادی باشند.
مدیرکل راهــداری و حمل و نقــل جاده ای 
آذربایجان غربی در خصوص آخرین وضعیت 
پایانه مرز رازی خــوی در گفتگو با خبرنگار 
مهــر با بیان اینکه بیــش از یک هزار و 7۰۰ 
میلیارد ریال برای پایانه رازی هزینه شــده و 
پیشــرفت اجرایی آن تاکنون 97 درصد بوده 
است، گفت: این پایانه مرزی در حال ساخت، 
دارای طبقات شامل طبقه اول مخصوص ورود 
و خروج مسافران، طبقه دوم ترانزیت و طبقه 

سوم قسمت اداری است.
پیمان آرامون اظهار کــرد: پایانه مرزی رازی 
یکی از شکیل ترین پایانه های مرزی استان و 
کشور خواهد بود که با افتتاح آن در آینده ای 
نزدیک به دلیل مجاورت این منطقه با استان 
وان کشور ترکیه مورد توجه و انتخاب نخست 
مســافرین و تجار هر دو کشــور قرار خواهد 
گرفــت.وی خاطرنشــان کــرد: پایانه مرزی 
رازی یکــی از بزرگتریــن پایانه هــای مرزی 
کشور اســت که انتظار می رود با تکمیل آن 
و محور خوی – قطور- رازی در دوران پســا 
کرونا، تحول زیــادی در حوزه تجارت مرزی 
و بیــن المللی از طریق این مرز صورت گیرد.
آرامون با اشــاره به اینکه توسعه حمل و نقل 
تأثیر بسزایی در توسعه زیرساخت های منطقه 
دارد، افزود: با اتمــام پروژه طرح جامع پایانه 
مــرزی رازی و به تبع آن اتمام پروژه تعریض 
و بهسازی راه دسترســی به این پایانه مرزی 
اقتصادی،  پارامترهای توسعه  شاهد پیشرفت 
تجاری، گردشگری و کشاورزی استان خواهیم 
بود.مدیــرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
آذربایجان غربی با اشاره به اینکه این طرح در 

9 هزار و ۵۰۰ متر مربع زیربنا در ســه طبقه 
در حال اجراســت و در آســتانه بهره برداری 
قــرار دارد، گفت: پایانه مــرزی رازی یکی از 
بزرگترین پایانه های مرزی کشــور اســت که 
انتظار می رود بــا تکمیل آن و محور خوی – 
قطور- رازی در دوران پسا کرونا تحول زیادی 
در حوزه تجارت مرزی و بین المللی از طریق 

این مرز صورت گیرد.
وی با بیــان اینکه بهره بــرداری از این طرح 
می تواند سبب ارتقای سهم صادرات غیرنفتی 
و درآمد از طریق ترانزیــت بین المللی برای 
کشور باشد، عنوان کرد: با رفع موانع موجود، 
عملیات ساخت ســردرب پایانه مرزی رازی 
نیز تا یک و نیم ماه آینده به اتمام می رســد.
وی، استانداردســازی راه های اصلی را از دیگر 
برنامه های اولویت دار راهداری استان دانست 
و گفت: امســال به صورت جدی با شناسایی 
تمام نقــاط حادثه خیــز در جاده های اصلی 
اســتان نســبت تأمین اعتبــارات لازم برای 
حذف این نقــاط خطر خیز اقدام می شــود.
معاون وزیر و رئیس سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای روز گذشــته در جلسه شورای 
ســاماندهی مبادلات مرزی آذربایجان غربی 
از ســرمایه گذاری ۲۰۰ میلیارد تومانی برای 
ساخت و اجرای طرح جامع پایانه مرزی رازی 
خبر داد و گفت: این استان به جهت دارا بودن 
بیشترین تعداد مرزهای جاده ای و کشورهای 
همســایه از با اهمیت ترین استان های کشور 
اســت و بویژه وجود پایانه مــرزی بازرگان با 
اختصاص بیشترین تبادلات با کشور ترکیه و 
اروپا جایگاه حســاس آذربایجان را دوچندان 

کرده است.
داریــوش امانــی ادامــه داد: در پایانه مرزی 
رازی نیــز بــه عنوان مــرز دیگر اســتان در 
همسایگی کشــور ترکیه اقدامات لازم جهت 
ســاخت ســاختمان های تجاری و مسافری 
به صورت متمرکز آغاز شــده بود که تاکنون 
۲۰۰ میلیارد تومان در این راستا هزینه شده 
اســت و در زمان بهره برداری رســمی نیز در 
خصوص راه های دسترســی به مرز نزدیک به 

۵۰ میلیارد تومان ابلاغ اعتبار خواهد شد.وی 
از رفع مشکلات مربوط به معارضین سردرب 
پایانــه مــرزی رازی و آغاز عملیــات احداث 
سردرب خبر داد و اظهار کرد: مسیر دسترسی 
به پایانه های مرزی باید در شأن مردم و نظم 
جمهوری اسلامی باشــد که در همین راســتا 
اعتبــارات لازم برای بهســازی مســیر پایانه 
مرزی رازی اختصاص می یابد.امانی با اشــاره 
بــه برنامه ریزی ســازمان راهداری و حمل و 
نقل جاده ای در راســتای ایمن سازی محور 
خــوی - رازی پیش از بهره بــرداری از پایانه 
مرزی اظهار کرد: حضور اســتاندار آذربایجان 
غربی در رونــد امور مربوط بــه پایانه مرزی 
رازی، ســاخت و سازهای موجود و هماهنگی 
بین دستگاه ها بسیار ضروری بود که با تحقق 
آن و تشکیل شورای ساماندهی مبادی ورودی 
و خروجی اســتان با محوریت رازی مصوب و 
تمامی دستگاه های فعال مستقر تا ۲۰ شهریور 
در ساختمان جدید مستقر شوند و مرز نیز به 

صورت رسمی مهرماه افتتاح خواهد شد.
استاندار آذربایجان غربی در گفتگو با خبرنگار 
مهر با بیــان اینکه جمع بندی های لازم برای 
راه اندازی پایانه مرزی رازی خوی انجام شده 
و در یــک زمان بندی مشــخص ایــن پایانه 
بزودی افتتاح می شــود، گفت: با بازدیدهای 
مــداوم و میدانی از مبادی و پایانه های مرزی 
اســتان، ضمــن آشــنایی بــا توانمندی ها و 
مشکلات، زمینه برای اتخاذ تصمیمات صحیح 
و دقیــق در خصوص توســعه پایانه ها فراهم 
تاکید  با  اســت.محمدصادق معتمدیان  شده 

بر تعامــل و هم افزایی دســتگاه های متولی 
جهت تسهیل توسعه پایانه های مرزی استان، 
خاطرنشان کرد: توسعه پایانه های مرزی یک 
مطالبه مردمی و عمومی بوده و ساماندهی روند 
تردد از مرزهای اســتان جهــت جلوگیری از 
هرگونه توقف در مرز به صورت جدی پیگیری 
می شود.استاندار آذربایجان غربی همچنین از 
افتتــاح پایانه مرزی رازی در آینده ای نزدیک 
خبــر داده و افزود: جمع بندی های لازم برای 
راه اندازی پایانه مرزی رازی خوی انجام شده 
و در یک زمان بندی مشخص این پایانه افتتاح 
می شود.معتمدیان بر تسریع روند بهره برداری 
از پایانــه مرزی رازی نیز تاکید کرده و یادآور 
شــد: زیرســاخت های لازم برای پایانه مرزی 
رازی خوی تأمین شــده و تجهیــزات مورد 
نیاز نیز بــه زودی در این پایانه نصب خواهد 
شد.اســتاندار آذربایجان غربی بر اســتفاده از 
تمام توان در راستای هم افزایی دستگاه های 
اجرایی برای تسهیل در مراودات تجاری تاکید 
کرد و گفت: بهره برداری از طرح جامع پایانه 
مــرزی یکی از مطالبات مهم مردم اســتان و 
کشور است که باید در اسرع وقت به سرانجام 
برسد.مرز رازی خوی سومین مرز رسمی ایران 
با ترکیــه در آذربایجان غربی اســت و نقش 
مؤثری در رونق اقتصادی منطقه دارد، گمرک 
مــرزی رازی در فاصلــه 7۵ کیلومتری غرب 
شهرستان خوی و در مرز ایران با کشور ترکیه 
قرار دارد.خوی از شهرهای شمالی آذربایجان 
غربی بوده و حــدود 13۰ کیلومتر با ارومیه، 

مرکز استان فاصله دارد.

دریاچه 1۰ هکتاری عباس آباد بهشــهر کاملا 
خشک شده اســت.دریاچه طبیعی عباس آباد 
بهشــهر در بزرگترین باغ تاریخــی ایران قرار 
گرفته اســت، باغی که در ســال های 1۰۲۰ و 

1۰۲1 هجری قمری به دســتور شــاه عباس 
صفــوی در دل جنگل هــای منطقــه و در  9 
کیلومتری بهشــهر ساخته شــده است، باغی 
6۰۰ هکتــاری که به عنوان یکــی از باغ های 

تاریخی ایرانی در میراث جهانی یونســکو و به 
شماره 7۴۵ در فهرست آثار تاریخی و فرهنگی 
ایران ثبت شده اســت. ایــن مجموعه تاریخی 
اگرچه شامل برخی بنا های قدیمی مانند کاخ، 
حمام، آســیاب آبــی و دو برج آجری اســت، 
اما آنچه عباس آباد بهشــهر را از ســایر اماکن 
تاریخی منحصر بفرد کــرده وجود دریاچه ای 
1۰ هکتاری در دل این مجموعه است.تصاویر 
ارســالی از شهروند خبرنگار نشان می دهد این 
دریاچه اکنون کاملا خشک شده است.مصطفی 
شــریفی سرپرســت پایگاه میراث جهانی باغ 
عباس آباد در گفت و گو با باشــگاه خبرنگاران 
جوان مازنــدران گفت: این دریاچه طبیعی در 
سه فصل پاییز، زمستان و بهار پرآب است و با 
توجه به اینکه آب ذخیره شده دریاچه در بخش 
کشاورزی مناطق پایین دست استفاده می شود 

در ماه های پایانی تابســتان دریاچه خشــک 
می شــود.  او افزود: این روال طبیعی هر ساله 
در دریاچــه عباس آباد اتفاق می افتد و با توجه 
به اینکه آب این دریاچه از نزولات جوی تامین 
می شود، بسته به میزان بارندگی ها آب دریاچه 
فروکش می کند.به گفته شریفی این دریاچه در 
فصل زراعی آب مورد نیاز اهالی چهار روستا را 
تامیــن می کند و با توجه به نیاز اهالی تصمیم 
گرفته شده بود در فصل زراعی آب موجود در 
این دریاچه برای این روستاییان رهاسازی شود.
سرپرســت پایگاه میراث جهانی باغ عباس آباد 
ادامه داد: مسئولان شرکت آب منطقه ای قول 
دادند با بهره برداری از سد گلورد آب مورد نیاز 
این روســتاییان از طریق سد تامین شود و اگر 
این اتفاق بیفتد آب دریاچه در فصل تابســتان 
هم ذخیره می شود.بر اساس گزارش شرکت آب 

منطقه ای مازندران میانگین بارش باران در سه 
ماهه نخست امســال در استان نسبت به بهار 

پارسال ۲3 درصد کاهش داشته است.
میانگین بارش فروردین ماه امسال در مازندران 
۲۰ میلی متر، در اردیبهشــت 37 و در خرداد 
۲۵ میلی متر بود و در ســه ماه اول ســال در 
مجمــوع ۸۲ میلی متــر بارندگی در اســتان 
ثبت شــد که ۴۰ درصد کمتــر از پیش بینی 

هواشناسی بود.
سرپرســت پایگاه میراث جهانی باغ عباس آباد 
گفت: اگرچه وجود آب در دریاچه برای توسعه 
گردشگری خوب است اما خشک شدن دریاچه 
عباس آباد هیچ تهدیدی برای سازه چارطاقی 
داخل این دریاچه نیست و فرصتی برای مرمت 
این چارطاقی نیز به کارشناسان میراث فرهنگی 

می دهد.

کمر همت به نابودی منابع آب البرز با کشاورزی بدون بهره وری

پایانه مرزی رازی افتتاح می شود؟

دروازه ورود ایران به اروپا در پیچ و خم وعده ها

خشکسالی در بزرگترین باغ تاریخی ایرانی 


